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 الملخص

ة التي تمثل صمام الأمان للتوازن البيئي إحدى الموارد الطبيعية الرئيسأنّها الغابات تصنّف 
، منظمة الأغذية والزراعة )الفاو( العالمي واستدامة الحضارة البشرية. وفقًا لتقرير صادر عن

تحتل اليابسة. ( من مساحة %30.06مليار هكتار ) 4.06تشكل مساحة الغابات العالمية 
، نتيجة الأصالة ، وذلكةيئية في المنطقة الغربية من سوريالغابات المرتبة الأولى بين الموارد الب

باين الخصائص الجغرافية ، وتوالأهمية الاجتماعية والاقتصادية، ، والكثافة المكانية العاليةوالتنوع
 دّ تها الغربية. تعفي منطق ةمن مساحة الغابات في سوري %76يتركز أكثر من  إذ. الطبيعية

معرضة بشدة للعديد من  خاصّةً وحوض نهر الحصين  حوض الساحل السوري عامّةً الغابات في 
 في تدهور الغابات فيأثيراً ا البحث برصد أهم العوامل تد هدف هذحدّ ت   ولهذا. مظاهر التدهور

ل التباين المكاني للتغطية نواع النباتية الغابية مع بحث وتحليالأواستكشاف أهم ا ،منطقة البحث
 الأنواع الغابية في منطقة البحث تبيّن بالنتائج أن .2022 – 2002النباتية الغابية خلال الفترة 

على مجموعة متنوعة من الأنواع  البحثتحتوي منطقة ا، كما بشكل متشابك ومعقد تتوزع
والمجتمعات النباتية مع تنوع وراثي مرتفع نسبيًا.  حيث تبين أن أهم الانواع الشجرية الغابية في 

بلغت . كما كاسيا والسرو والقطلبديان والصنوبر والشوح والبطم والأمنطقة الدراسة هي :  السن
 نحو 2012-2002الأولى بين عامي  مدّةي الغابي خلال النسبة التغير في الغطاء النبات

تعزى في المقام  ،عدة عوامل تراجع الغطاء النباتي الغابي خلال هذه الفترة نتيجة إذ%  12.69
ي الغطاء بلغت نسبة التغير فو  والحرائق. ،والتوسع العمراني ،كالقطع البشريةالأول للتعديات 

% ،  أي أنه تراجع  29.49 نحو 2022-2012نية بين عامي الثا مدّةالنباتي الغابي خلال ال
ة التعديات عزى لتسارع حدّ ة الأولى، الأمر الذي ي  مدّ بنسبة تقارب ضعف نسبة تراجعه في ال

  لاسيما زيادة مساحة التوسع العمراني خلال هذا العقد.و البشرية واشتداد وتيرتها، 

 

 

 

 



Abstract 

Forests are classified as one of the main natural resources that represent 

the safety valve for the global environmental balance and the 

sustainability of human civilization. According to a report by the Food 

and Agriculture Organization (FAO), global forests make up 4.06 billion 

hectares (30.06%) of the land area. As a result of originality, diversity, 

high spatial density, social and economic importance, and variation in 

natural geographical characteristics, forests rank first among the 

environmental resources in the western region of Syria. Where more than 

76% of the forest area in Syria is concentrated in its western region. 

Where more than 76% of the forest area in Syria is concentrated in its 

western region. Forests in the Syrian coastal basin in general and the 

Hussain River basin in particular are highly vulnerable to many aspects of 

degradation. Thus, the aim of this research was to monitor the most 

important factors affecting the degradation of forests in the study area, 

and to explore the most important forest plant species with research and 

analysis of the spatial variation of forest vegetation coverage during the 

period 2002-2022. The results showed that the forest species in the 

research area are distributed in an intertwined and complex manner, as 

The study area contains a wide variety of plant species and communities 

with relatively high genetic diversity. Where it was found that the most 

important forest tree species in the study area are: oak, pine, fir, oak, 

acacia, cypress and arbutin. The rate of change in the forest vegetation 

cover during the first period between 2002-2012 was about 12.69%, as 

the forest vegetation cover declined during this period as a result of 

several factors attributed primarily to human encroachments such as 

cutting, urban expansion and fires. The rate of change in the forest 

vegetation cover during the second period between 2012-2022 amounted 



to about 29.49%, meaning that it declined by nearly twice the rate of 

decline in the first period, which is due to the acceleration of human 

encroachments and the intensification of their pace, especially the 

increase in the area of urban expansion during this decade.  


